
marksandspencer.cz

LÉTO S M&S
Vybírejte ze zlevněných a nezlevněných
produktů a získejte slevu až 25 %.

Nabídka platí pouze v kamenných prodejnách do 17. 5. 2020 na oblečení, obuv a doplňky.
Slevu 25 % získáte při koupi 4 a více kusů, 20 % při koupi 3 kusů a 10 % při koupi 2 kusů.
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Pondělí, 11. května 2020
Č. 88, www.metro.cz
Volný prodej 6 Kč
/ ostatní distribuce
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„NAŠE TRIČKA POSÍLAJÍ
ENERGII LÉKAŘŮM“
JAK SOUČASNOU KRIZI ZVLÁDÁ NÁVRHÁŘKA JOSEFINA BAKOŠOVÁ STRANA 6

Svátek slaví: Svatava

-20%*

Cel
prod
ploc
otevř

lá
dejní
cha
řena!

* Podmínky akce na
www.xxxlutz.cz

na 1 kus nábytku
dle vlastního výběru

Kuku, k
uku…

je to ve
nku!

XXXLu
tz

zpátky
je tu!

V pražské zoo přišlo na svět slůně (vlevo). Je to samička, stejně jako starší mládě (vpravo) narozené v březnu. ZOO PRAHA

Zahrádky se otevírají,
roušku u stolu odložte
Na zdraví! Restaurace otevírají, ale jen venku, stoly musí dělit 1,5 metru. Zarostlé Česko. Dnes si můžete
dojít ke kadeřníkovi, život se vrátí i do obchodních center. Nouzový stav. Bude už jenom týden STRANA 3

inzerce

Na Kost se
vrátí turisté
Oprava hradu Kost je
hotova z jedné třetiny.
Od června by mohla být
památka s omezením opět
přístupná. Rekonstrukce
začala loni na podzim
a skončit by měla do konce
roku 2021. STRANA 2

Vylívat pivo?
Radši vypálit
Velká záchrana piva. Tak
se jmenuje projekt, díky
němuž se pivo z malých
amerických pivovarů mění
v luxusní whisky. Jinak by
se muselo vylít. STRANA 7
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Češi jsou šikovní ajťáci i im-
provizátoři, což potvrzuje ko-
ronavirová krize. Během ní
„přes noc“ vznikla Linka
1212. Ta v reálném čase řeší
každodenní problémy obča-
nů, zejména ohledně zdraví,
podnikání, dopravy. „Původ-
ně jsme mysleli, že bude sta-
čit 130 operátorů, nyní jich
máme více než sedm set,“
říká spoluzakladatel linky Ro-
bin Čumpelík z ministerstva
průmyslu a obchodu (MPO).

Jak moc vás koronakrize
zaskočila?
Ve chvíli, kdy začal nouzo-

vý stav (12. března), se na nás
takřka z hodiny na hodinu za-
čaly valit tisíce dotazů. A ne-
jen na nás, ale i na další resor-
ty. Linky 112 a 155 začaly být
přetížené. NaMPO jsmena tu-
hle vyhrocenou situaci zarea-
govali a začali organizovat
centrální řešení. Bylo to
opravdu hektické, mnoho
lidí, kteří se do té doby vůbec
neznali, najednou pracovalo
na společné věci, masterplan
jsme tehdy měli rozkreslený
takřka pominutách. Vzpomí-
nám si, že jsem se po dvou

dnech a dvou nocích, kdy
jsme jeli naplno, konečně vy-
pravil domů, abych se aspoň
trochu vyspal, a na zápraží
jsem zjistil, že netuším, kde
mám klíče, tak jsem zamířil
zase zpátky do práce...

Kolik hovorů a chatů
s operátory denně
vyřídíte?
Během největších náporů

to bylo výrazně přes 10 tisíc
za den. Nyní jsou to tisíce ho-
vorů denně, počet se odvíjí
od aktuálních opatření vlády.

Jaké dotazy jsou nejčastější?
Hodně vytíženi jsou psy-

chologové, proto jsme ve spo-
lupráci s resortem zdravotnic-
tví vytvořili speciální call cen-
trum přímo pro tento účel.
Časté jsou i otázky obecně
zdravotního rázu, na MPO
jsme z tohoto důvodu stvořili
projekt Indikativního testu,
kdy pomocí aplikace návod-
ně můžete rozpoznat svůj
zdravotní stav v souvislosti
s covidem-19. Stejně tak na
MPO vznikla digitální karta
pro chytré telefony a zaříze-

ní, která má dnes takřka bez
reklamy a vydané tiskové
zprávy jeden milion uživate-
lů. Je to český fenomén, který
nabízíme nyní do zahraničí.

Jak linku vylaďujete,
chystáte další funkce?
Velkou příležitostí dnešní-

ho digitalizujícího se světa je
tzv. telemedicína. Představte
si, že hovoříte s autorizova-
ným lékařem, který vám po
vyšetření poradí s dalším po-
stupem, nebo vám vystaví
e-recept, který si pak vyzved-

nete ve speciálním boxu.
V tomto ohledu se začínáme
inspirovat Švýcarskem či Ra-
kouskem a třeba nápad s vý-
dejními místy chceme nyní
dotáhnout a vyzkoušet, ale
vše záleží na situaci a zájmu.
Linka 1212 by každopádně
měla i nadále sloužit ke krizo-
vé komunikaci, v budoucnu
může pomoci při povodních
a podobných situacích.

Na lince se podílí i start-up covid19cz a týmMluvii. 2x ARCHIV

Linka 1212

Je zdarma. Má šest voleb.

● volba 1 – pro aktuální info

● volba 2 – zdravotnická linka

● volba 3 – podnikání

● volba 4 – pro seniory

● volba 5 – psychická pomoc

● volba 6 – doprava

Koupím paroží,
trofeje i celé sbírKy.

tel.: 773 191 811
trofejeeu@gmail.com

DAVID
HALATKA
david.halatka@metro.cz

inzerce

Robin Čumpelík

Hrad Kost byl původně menší a ze dřeva
Oprava gotického hradu Kost na Jičínsku je hotová z jedné třetiny, dosud se prostavělo
okolo 35 milionů korun z celkové částky 100 milionů korun, ve které je zahrnuta i projek-
tová dokumentace. Od června by mohl být hrad s omezením opět přístupný. Archeologic-
ký výzkum prokázal jiný dřívější původ hradu, než se předpokládalo. Archeologové sice
na nádvoří odkryli již známé základy budov, ale rozsah vykopávek je umožní lépe dato-
vat. „Čekáme na výstup archeologů, kteří nám řeknou přesné informace k dataci. Už teď
je zřejmé, že historie hradu se posune o přibližně 80 let do minulosti. Počítalo se, že
hrad vznikl někdy v první polovině 14. století. Nové nálezy nás posouvají k polovině 13.
století,“ řekl kastelán Jan Macháček. Hrad byl původně výrazně menší a většinou ze dře-
va. Současná rekonstrukce je nejkomplexnější v novodobé historii hradu. Zahrnuje stabi-
lizaci podloží pod hradem, odvodnění areálu a sanaci a stabilizaci parkánových a hradeb-
ních zdí. Náklady na rekonstrukci jsou asi 100 milionů korun, dotace z evropského pro-
gramu IROP pokryje 80 procent uznatelných nákladů. Hrad Kost je považován za jeden
z nejzachovalejších gotických hradů v České republice. ČTK

V poslední době se naši čtenáři
stále častěji dotazují na přípravek,
který by podle velkého ohlasu
měl pomoci lidem trpícím
vypadáváním a ztrátou vlasů.
Většina čtenářů se ptá, zda vlasová
kosmetika THERMAL je opravdu
tak kvalitní, jak slyšeli. Chtějí
se ubezpečit, zda za své peníze
(ne zrovna malé) dostanou kvalitní
zboží, které by mohlo vyřešit
jejich problém.
Jelikož se nemůžu vyjádřit
z vlastní zkušenosti (mé kadeře
jsou zatím velmi husté), mohla
bych ocitovat pouze z některých
dopisů, které se hromadí a jsou
vesměs kladné.
Tak např. paní L.K. z Prahy:
Po dlouhém rozmýšlení
jsem si objednala vlasovou
kosmetiku THERMAL. Měla
jsem neuvěřitelné problémy
s vypadáváním vlasů. Po každé
koupeli zůstávaly ve vaně
chuchvalce mých dlouhých vlasů.

Tyto přípravky používám 4měsíce
a mé problémy zcela zmizely.
Můžu všem vřele doporučit.
Nebo nám píše pan Karel z Brna:
Děkuji vám, že jsem se od vás
dozvěděl kontaktní adresu firmy,
která prodává vynikající preparáty
THERMAL na obnovu růstu
vlasů. Pomalu jsem se smířil s tím,
že snad budu úplně bez vlasů.
Padaly mi a začaly se tvořit kouty.
S touto vlasovou kúrou jsem velmi
spokojen, vlasy mi zhoustly a mé
sebevědomí tím vzrostlo.
Jsme rádi, že nám píšete o svých
zkušenostech a doplňujeme, že
vlasová kosmetika THERMAL
se skládá z TH krému (330 Kč)
a TH šamponu (330 Kč). Celá
kúra – 2 ks TH krému a l ks
TH šamponu – celkem 990 Kč.
THERMAL si můžete zakoupit
nebo objednat u firmy SENS,
Komenského 606, 697 01 Kyjov,
tel.: 518 615 091.

Připravila D.P.

PADAJÍ VÁM VLASY?
V poslední době se naši čtenáři
stále častěji dotazují na přípravek,
který by podle velkého ohlasu
měl pomoci lidem trpícím
vypadáváním a ztrátou vlasů.
Většina čtenářů se ptá, zda vlasová
kosmetika THERMAL je opravdu
tak kvalitní, jak slyšeli. Chtějí
se ubezpečit, zda za své peníze
(ne zrovna malé) dostanou kvalitní
zboží, které by mohlo vyřešit
jejich problém.
Jelikož se nemůžu vyjádřit
z vlastní zkušenosti (mé kadeře
jsou zatím velmi husté), mohla
bych ocitovat pouze z některých
dopisů, které se hromadí a jsou
vesměs kladné.
Tak např. paní L.K. z Prahy:
Po dlouhém rozmýšlení
jsem si objednala vlasovou
kosmetiku THERMAL. Měla
jsem neuvěřitelné problémy
s vypadáváním vlasů. Po každé
koupeli zůstávaly ve vaně
chuchvalce mých dlouhých vlasů.

Tyto přípravky používám 4 měsíce
a mé problémy zcela zmizely.
Můžu všem vřele doporučit.
Nebo nám píše pan Karel z Brna:
Děkuji vám, že jsem se od vás
dozvěděl kontaktní adresu firmy,
která prodává vynikající preparáty
THERMAL na obnovu růstu
vlasů. Pomalu jsem se smířil s tím,
že snad budu úplně bez vlasů.
Padaly mi a začaly se tvořit kouty.
S touto vlasovou kúrou jsem velmi
spokojen, vlasy mi zhoustly a mé
sebevědomí tím vzrostlo.
Jsme rádi, že nám píšete o svých
zkušenostech a doplňujeme, že
vlasová kosmetika THERMAL
se skládá z TH krému (330 Kč)
a TH šamponu (330 Kč). Celá
kúra – 2 ks TH krému a l ks
TH šamponu – celkem 990 Kč.
THERMAL si můžete zakoupit
nebo objednat u firmy SENS,
Komenského 606, 697 01 Kyjov,
tel.: 518615091,www.thermal-sens.cz

PřipravilaD.P.

Kolik zahynulo při osvobozo-
vání Československa americ-
kých vojáků? Jak se jmenovali,
jak vypadali, odkud odešli do
války, co jejich rodiny? Na tyto
otázky hledali odpovědi autoři
nové knihy s názvem Svoboda

nebyla zadarmo. Na knize pra-
coval Ivan Rollinger z plzeň-
ského Pattonova muzea spolu
s historikem Karlem Foudem
a jeho synem. Publikace vyšla
u příležitosti výročí konce dru-
hé světové války. iDNES.cz

Vytočíte si i záchranu života

1945. Mrtví vojáci
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Do měst se vrací život
Lidé si za vládou stanovených pravidel mohou zajít třeba
na pivo. Podobně jako tito přátelé, kteří se osvěžili
u prodejního okénka restaurace v pražské Mostecké ulici
poblíž Karlova mostu. ČTK

alverde
týdenní
pleťová kúra
7 x 1 ml

119 Kč

V každé ampulce je
vyvážená dávka se třemi
kvalitními směsi květin.
Modré sérum s kyselinou
hyaluronovou poskytne
trvalou vlhkost pokožce.
Zelené chrání před
negativními vlivy
prostředí. Žluté pomůže
s prvními známkami
stárnutí pokožky.

www.dm.cz
Nakupujte bezpečně
24 hodin denně.

DOPŘEJTE
SVÉ PLETI
KVALITNÍ PÉČI

certifikovaná
přírodní kosmetika

Vláda už pravděpo-
dobně nebude
žádat Sněmovnu
o prodloužení
nouzového stavu
po 17. květnu.

Premiér Andrej Babiš a vice-
premiér Jan Hamáček se vče-
ra v diskusním pořadu televi-
ze CNN Prima NEWS shodli
na tom, že nebudou trvat na
prodloužení nouzového sta-
vu, který nyní trvá do
17. května. Ten na žádost vlá-
dy schválila Sněmovna.
„Já myslím, že jsme se

domluvili a že zítra (v pondě-
lí) vládu nebudeme žádat a že
zkrátka ten plán rozvolňo-
vání zvládneme těmi kom-
petencemi ministra vnitra
a ministra zdravotnictví,“
řekl včera v TV Prima premi-
ér Andrej Babiš. „Z mého
pohledu může nouzový stav
skončit,“ doplnil ho Jan Ha-
máček. Babiš také uvedl, že
vláda připravila návrh nové-
ho takzvaného pandemické-
ho zákona, který má platit do
konce roku. „A zatím by-
chom to mohli asi, pokud
s tím kolega Hamáček souhla-
sí, zvládnout bez žádosti
o prodloužení nouzového sta-
vu,“ řekl Babiš.
„Vláda bude průběžně vy-

hodnocovat vývoj situace
a bude podle harmonogra-
mu pokračovat v uvolňová-
ní,“ poznamenal Hamáček.
Nový zákon počítá mimo jiné
s tím, že by mimořádná roz-
hodnutí ministra zdravotnic-
tví dodatečně do 48 hodin
stvrzovala vláda. Hamáček

také řekl, že nový zvláštní zá-
kon, který vláda připravila,
bude Sněmovna na žádost
opozice projednávat stan-
dardním způsobem, i když se
budou zkracovat lhůty k jeho
projednání. „Současněminis-
terstvo vnitra připraví kom-
plexní revizi krizové legislati-
vy. Proč? Protože my jsme
museli bojovat se zbraněmi,

které jsme měli. A české kri-
zové zákonodárství je posta-
veno na té jediné pohromě,
se kterou máme velké zkuše-
nosti, a to jsou povodně,“ po-
psal Jan Hamáček.
Zákony proto podle něj

neřeší situace kolem
epidemií. „Takže jsme se
dohodli, že do toho zákona
o bezpečnosti, což je ústavní

zákon, dáme nový nouzový
stav, takzvaný stav
pandemie, ze kterého si
potom vláda odvodí svoje
pravomoci v případě nějaké
pandemie,“ uvedl Hamáček.
Ujistil, že nové opatření bude
mít kontrolu ze strany
Sněmovny, která bude mít
právo v případě nesouhlasu
takový stav zrušit. ČTK

Dnes se mohou po dvoumě-
síční pauze opět otevřít ob-
chodní centra, venkovní za-
hrádky restaurací, ale také
třeba kadeřnictví. Povoleny
budou rovněž akce do 100
lidí, což se týká jak návštěv
divadel, kin, galerií nebomu-
zeí, tak i mší, svatebních ob-
řadů či sportovních trénin-
ků. Pro deváťáky a maturan-
ty se otevřou školy. Vše bude
možné jen za dodržení
přísných hygienických pravi-
del. Seznam povolení je na
webu ministerstva zdravot-
nictví. Další uvolnění v opat-
řeních vláda plánuje na 25.
května. ČTK

Opoziční TOP 09 chce ve Sně-
movně zřídit vyšetřovací ko-
misi, která by prověřila hos-
podárnost nákupů ochran-
ných pomůcek v rámci nou-
zového stavu. Předsedkyně
TOP 09 Markéta Pekarová
Adamová řekla v pořaduOtáz-
ky Václava Moravce České
televize, že užmápodpisy šes-
ti opozičních stran kromě
SPD. ČTK

inzerce

Dnes se rozhodne, jak
dál s nouzovým stavem

Roušky

Roušky by mohly být povinné
jen v uzavřených prostorech,
venku by je lidé nosili pouze
na doporučení. V TV Prima to
řekl Babiš i Hamáček.

● Ministr zdravotnictví Adam
Vojtěch podle epidemiologa
Rastislava Maďara bude na
vládě prosazovat doporuče-
ní odborníků, podle nichž
by se měly roušky i venku
nosit do 15. června. Podle
Babiše by se ale pravidla
mohla při příznivém epide-
miologickém vývoji uvolnit
dříve.

● Hamáček dodal, že harmo-
nogram rozvolňování vlád-
ních opatření kvůli šíření ko-
ronaviru umožňuje některé
fáze urychlit. „Řešení, které
by se mohlo nabízet, je, že
roušky budou povinné pou-
ze v uzavřených prostorách,
to znamená v obchodech,
v kinech, v MHD a mimo
uzavřené prostory vláda do-
poručí lidem nošení roušek
a bude to na nich, aby se roz-
hodli, zda chtějí chránit
ostatní,“ popsal Hamáček.

Čísla dne

52
Vliv epidemie covid-19
pocítilo na rodinném roz-
počtu 52 procent lidí v Česku.
Zjistil to dubnový průzkum
agentury Kantar CZ.

4448
Počet lidí uzdravených z ne-
moci covid-19 stoupl na 4448.
Počet zemřelých je 276. Cel-
kem se nakazilo 8095 lidí.
Zdravotníci provedli 302 493
testů (údaje jsou platné
k uzávěrce tohto vydání).

Už můžeme.
Ke kadeřníkům

Respirátory.
Předražené?
Chtějí vyšetřit

Pokud se chyba ukáže...

Podle předsedy sněmovního
klubu vládního hnutí ANO
Jaroslava Faltýnka by za ná-
kup předražených respirátorů
měl nést zodpovědnost ten,
kdo udělal chybu, jestliže se
jeho pochybení prokáže.

● Faltýnek reagoval na slova
šéfky TOP 09 Pekarové
Adamové, která upozorňova-
la na nákup respirátorů
ministerstva zdravotnictví
za 850 korun. Daly se přitom
nakoupit desetkrát levněji.

● Nejvyšší kontrolní úřad již
připravuje podklady pro
případnou kontrolu nákupu
ochranných pomůcek
během nouzového stavu. Ve-
dení úřadu by mohlo o jejím
zařazení do letošního plánu
rozhodnout 18. května.
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Cestovatel a horolezec Jan
Trávníčekmá za sebou pět vý-
stupů na osmitisícovky, ale
také úspěšný boj s rakovinou.
Nyní mu plány na expedici
do Nepálu a otevření české
hospůdky v této zemi zkom-
plikoval koronavirus. Pozitiv-
ní přístup ale muž, kterému
se přezdívá „Tráva“, neztrácí
ani tentokrát. Pořádá on-line
přednášky a píše knihu.

Kvůli pandemii koronavi-
ru a opatřením s tím spoje-
ným jste přišel o dost ma-
teriálních věcí, o co šlo?
Nejsem určitě sám, vím,

že se to dotklo i mnoha dal-
ších lidí. Já měl jen chvíli po-
cit, že se všechno najednou
zbořilo. Nikdy jsem během
několika dnů „neztratil“ to-
lik peněz. Ale stále jsou to je-
nom materiální věci. Sice
jsou občas důležité, ale ono
skutečně platí, že hlavní je
zdraví vaše a vašich blíz-
kých. Žiju život, který jsem
si vybral, baví mě a přináší
mi výhody. V mnoha rovi-
nách je však trochu riskant-
ní – a teď se jedna z nich pro-
jevila. Během několika dní
jsem musel řešit zrušení os-
mitisícové expedice na
Makalu, treků, jednání se
sponzory, zavření lezecké

stěny v Plzni, navazujících
kroužků a kurzů a zrušení
mnoha svých přednášek.

Jak moc vás mrzí, že jste
v březnu nevyrazil na zmí-
něnou expedici a také že
jste nemohl otevřít českou
hospůdku v Nepálu?
Mrzelo mě to moc, hranice

i Nepál se zavřely jen pár dní
před naším plánovanýmodle-
tem. Všechno bylo připrave-
no a my do poslední chvíle
doufali. Navíc jsme se po ně-
kolika letech zdravotních tra-
blů já i má přítelkyně Miri
(Mirka Jirková – pozn. redakce)
konečně cítili v dobré kondi-
ci. Nicméně ten kopec tam
vždycky byl a bude. Možnost
podívat se na svět z vršku
Makalu jenom překládáme
na rok 2021. K otevření
Czech Pub v nepálském
Káthmándú chybělo několik
dní. Moc se těším a pevně
doufám, že se nám to podaří
1. září. Nebude to jen místo,
kde si můžete dát české toče-
né pivo a jídlo, ale chceme po-
řádat besedy, workshopy či
koncerty. Rádi bychom se za-
měřili i na téma vzdělávání
a ekologie v Nepálu.

Věříte, že v září už bude
všechno v pohodě?
Jsem přesvědčen, že pod-

zimuž bude ok. Všechno špat-
né jednou zmizí, anebo se
s tím naučíme žít, Myslím, že
teď platí konstatování: Co
nás nezabije, to nás posílí.
Máme na podzim připravené
tři až čtyři treky, na které se
moc těším. Nepálský Himálaj

je jednou z nejhezčích oblas-
tí, které můžete na světě vi-
dět. Kvůli přírodě i usměva-
vým lidem. Důvěrně to tam
známe,máme skvělé agentur-
ní zázemí, a i proto si může-
me s Miri dovolit doprovázet
tam naše kamarády.

Jste v kontaktu s lidmi
v Nepálu, jaká je tam situa-
ce s koronavirem?
Samozřejmě. Jsou to naši

blízcí přátelé, rodina. Tráví-
me společně hodně času, tak-
že nám není lhostejné, jestli
jsou v pořádku. Situace s ko-
ronavirem je v Nepálu asi
jiná než v Evropě. Oficiálně
nakažených je pouze několik
desítek. Nepálská vláda také
provádí různá opatření, ale
netestuje se tolik jako u nás.
V Nepálu neexistuje zdravot-
ní pojištění. Zvlášť na okra-
jích měst žije natěsnáno vel-
kémnožství chudých lidí, kte-
ří nemají prostředky ani na
základní zdravotní péči. Lidé
jsou tam na různé katastrofy
zvyklejší. Je to dáno silou pří-
rodních živlů i tím, že se jed-
ná o malou zemi vměstna-
nou mezi dvě velmoci – Čínu
a Indii. V krizových situacích
se mnozí Nepálci přesouvají
z měst do rodných vesniček,
kde se stále žije v souladu
s ozdravnou přírodou.

Překonal jste rakovinu
a říkal jste, že důležitá je
psychika. Jak si udržet op-
timismus v době, kdy je
mnoho věcí omezených?
Hlava je mocný pomocník,

ale může nás také pěkně sra-

zit na kolena. Život s úsmě-
vempovažuji za velice důleži-
tý. Je takový zábavnější. Ano,
i on nám přináší různé kom-
plikace, ale všechno se dá pře-
konat. Starosti nezmizí tím,
že je člověk smutný nebo na-
štvaný. Pojďme se teď vrátit
k našim kořenům a vážit si
novodobých prázdnin, zpo-
malit naše životy, užívat si vý-
chody a západy slunce, jaro.

Nemůžete nyní ani pořá-
dat oblíbené přednášky,
konají se aspoň nějakou
formou on-line?
Toměhodněmrzí. Přednáš-

ky a besedy jsou kořením
mého života. Hrozně mě baví
potkávat se s lidmi, mít mož-
nost jim ukazovat jiné světy
a nasávat od nich radostnou
energii. Zvlášť na školách,
bezprostřednost dětí je úžas-
ná. V současnosti pár on-line
přednášek dělám, ale už se tě-

ším na léto, až budu zase pro-
mítat lidem tváří v tvář. Plá-
nuji projekce pod širým ne-
bem v letních kinech, na za-
hrádkách hospod i kaváren.

Na druhou stranu byl pro-
stor pro různé resty. Údaj-
ně píšete knihu, jak to s ní
vypadá a o čem bude?
Resty doháním, ale zjišťuji,

že je jich nějak moc. Chvíli
jsem měl pocit, že bych měl
naskočit zpátky do „svého“
profesního oboru, kterým je
geodezie, ale opět zjišťuji, že
to nějak nestíhám, obzvlášť
pokud nám na podzim ote-
vřou Nepál. A kniha? Hlavně
musím pořádně začít! Do in-
tenzivnějšího psaní se pus-
tím až teď. Kniha by měla vy-
jít v říjnu a na podzimním
přednáškovém turné ji budu
představovat a na různých ak-
cích mi ji vždycky někdo
z mých kamarádů pokřtí. Slí-
beno to mám třeba od deseti-
bojaře Tomáše Dvořáka, biat-
lonistky Veroniky Vítkové, fo-
tografa Petra „Jana“ Juračky
a dalších. Určitě poprosím
i kamarády z „oboru“ Radka
Jaroše, Máru Holečka, Zdeň-
ka Háčka a Adama Ondru. Asi
z toho bude takový vzpomín-
kový deníček, který jsem si
nikdy nepsal. V paměti mi zů-
stalo mnoho silných okamži-
ků – ať z nížin, či z velehor.
Nebude to návod, jak lézt na
K2 nebo Annapurnu, spíš od-
krytí zákulisí výprav a výletů.

Jan Trávníček a Miroslava Jirková ARCHIV JANA TRÁVNÍČKA

PAVEL
URBAN
pavel.urban@metro.cz

Finance - nabídka

• Barbie GIRLS!!! Chceš jejich
nahé fotky? Ozvi se SMS ve tva-
ru 19MCN a text na 909 15 50

• Udržovaná a finančně nezávis-
lá podnikatelka hledá milence na
sexuální hrátky. Jsem Jana. Zavolej
mi na 909 90 99 25 nebo mi rov-
nou napiš SMS na číslo 909 15 40
s kódem 59HAU a tvůj text!

E.M.A. Europe sro, POBox 14, Praha 05, 110 05, tech. zaj.Materna,
od 18let,1sms/50Kč, 1min/90Kč včDPH,max. délkahovoru

15minut, www.ema.bz,www.platmobilem.cz

VYMÁHÁME DLUHY.cz

+420 777 11 22 21

„Hlava je mocný pomocník,
ale může i srazit na kolena“

On-line přednášky

Poslechnout si Jana Trávníčka
můžete v nejbližších týdnech
několikrát, vždy od 20.30.

● V pondělí to bude přednáš-
ka o Gasherbrumu v Pákistá-
nu z expedice roku 2009.
O týden později o Čo Oju.

● Vstupné je dobrovolné v roz-
mezí od 30 do 350 korun.
Po přednášce probíhá chat
s autorem. Kód obdržíte
odpoledne před akcí.
Více na honzatravnicek.cz.

Intimní

Kancelář řádkové inzerce: Václavské
náměstí 1, palác koruna, Praha 1
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S předsedkyní Fondu ohrože-
ných dětí Hanou Kupkovou
jsme si povídali o tom, jak ko-
ronavirová krize ztížila péči
o děti. „Kvůli pobytu rodiny
pohromadě se projevilomno-
hem více problémů,“ říká.

Provozuje Klokánky,
kde se staráte o ohrožené
děti. Jak si vedete během
koronavirové krize?
Situace je náročnější, děti

nechodí do školy a pominula
také psychiatrická podpora,
která je teď potřebamnohem
více. V některých městech
nás také zasáhla karanténa,
kvůli které nemohlo na služ-
bu dorazit několik tet. Vůbec
mámemálo personálu.

Zaslechl jsem zprávy, že
k vám rodiče neoprávně-
ně umísťovali děti.
V některých případech se

opravdu prokázalo, že rodiče
chtěli umístit své dítě do Klo-
kánku, ačkoli nebylo v ohro-
žení života. Prostě již nezvlá-
dali situaci. Ozvala se napří-
klad maminka, která žádala
umístění svých dvou dětí, ale
po delším telefonickém roz-
hovoru vyšlo najevo, že chce
pouze odjet za svou matkou
a mít chvíli od dětí klid.

Přibylo případů ohrože-
ných dětí během krize?
Příjmů v době pandemie

skutečně přibylo. Troufám si
říci, že kvůli pobytu rodiny

pohromadě se projevilomno-
hem více problémů, jako na-
příklad větší zanedbávání po-
třeb dětí či užívání nadměr-
ných fyzických trestů. Nemys-
lete si, že to, co vidíte v ame-
rických filmech, se u nás ne-
děje. V Klokánku máme děti
popálené od cigaret, děti se-
xuálně zneužívané, děti, kte-
ré byly svědkem pokusu
o vraždu svého rodiče dru-
hým rodičem, dokonce i dítě,
které rodiče trestali tím,
že mu nasypali připínáčky
do bačkůrek a nutili ho v tom
běhat, nebo dítě, které otec
přivazoval k židli, aby se ne-
naučilo chodit, protože dáv-
ky na handicapované dítě
jsou vyšší.

Jak konkrétně se Klokán-
ků dotkl koronavirus?
Snažíme se pomáhat jako

dříve, ale s ohledem na přija-
tá opatření se pro nás vše sta-
lo složitější. Lékaři hodně fun-
govali on-line, což ztěžovalo
situaci u psychiatricky ne-

mocných dětí. Prostředky vy-
naložené na dezinfekční pro-
středky a ochranné pomůcky
značně zvýšily naše náklady.
Děti nechodí do škol, takže
tety nezastávají pouze roli
maminky, ale i učitelky,
a vzhledem k tomu, že každá
má na starosti čtyři děti, je to
vyčerpávající. Tuto velmi ná-
ročnou práci vykonávají za
takzvanou zaručenou mzdu,
což v tomto případě činí
17 800 korun hrubého.

Vláda podle vás otálí se sli-
bovanou novelou zákona
o sociálněprávní ochraně
dětí. Jak se vás to dotýká?
Součástí tohoto zákona je

financování našich zařízení.
Jeho platné znění nereflektu-
je aktuální situaci. Státní pří-
spěvek určený na dítě nebyl
valorizován od roku 2013 a je
skutečně nedostačující. Dět-
ské domovy dostávají své fi-
nance i na neobsazená lůžka
a dostávají téměř dvakrát to-
lik co naše zařízení na dítě.
Pro představu uvedu příklad
z nedávné doby. V noci jsem
jela pro chlapce, který byl
unesen ze své země a policie
jeho únosce zadržela na na-
šem území. V Klokánku jsme
ho vykoupali, nakrmili, pře-
vlékli do pyžama a uložili ke
spaní. Ráno jsme domlouvali
s velvyslanectvím dané země
a s cizineckou policií předání
jeho prarodičům na hrani-
cích. Chlapce jsme tedy po
obědě kompletně oblékli,
dali svačinu, plenky na cestu.
Vrátila jsem se v pozdních ho-
dinách, po ujetí asi 240 kilo-
metrů. Za tuto službu dosta-
ne Klokánek státní příspěvek
760 korun a vyplatí nám ho
téměř dva měsíce po akci.

Nad vaším fondem visí
hrozba zániku, jak se s tím
hodláte vypořádat?
Tato hrozba nad námi visí

už od roku 2013. Chybí zmi-
ňovaná úprava zákona, což si
dle svých vyjádření uvědomu-
je i ministerstvo a vláda a od
roku 2015 stále slibují nove-
lu. Vminulých letech se to ře-
šilo dofinancováváním ze
strany státu, ale toto je velmi
nestabilní řešení, navíc v loň-
ském roce bylo pouze za
sedm měsíců. V letošním
roce nejspíš také proběhne,
ale máme prý pochopit, že si-
tuace je náročná, a proto
bude návrh dotačního titulu
předložen na vládu až na kon-
ci prvního pololetí. Klokánky
nemají téměř žádné finanční
rezervy, proto bychom chtěli
moc poprosit veřejnost o pod-
poru. Číslo účtu je
3055103/0300 a je možné při-
spět i on-line platbou na
www.fod.cz. Děkujeme za pří-
spěvky. PETR HOLEČEK

Kam vyrazit
na výlet
Výletní loď Morava v sobo-
tu poprvé vyplula z Napaje-
del na turisty vyhledáva-
ném Baťově kanále na Zlín-
sku. Začátek sezony je le-
tos kvůli epidemii korona-
viru nezvyklý, proti před-
chozím letům je posunutý
o týden. Do odvolání také
platí mimořádný jízdní
řád. Loď zatím nabízí sveze-
ní mezi Spytihněví, Napa-
jedly a Otrokovicemi. ČTK

Hana Kupková FOD

Denkmit
textilní maska
na oči
1 ks

2990
Kč

Lehké složení
s kyselinou
hyaluronovou,
kokosovou vodou
a s výtažkem
z mořských řas dodá
pleti intenzivní
a dlouhotrvající
hydrataci. Zjemňuje
vrásky a rozjasňuje
partie kolem očí.

www.dm.cz
Nakupujte bezpečně
24 hodin denně.

DOPŘEJTE
SVÉ PLETI
KVALITNÍ PÉČI

„Krize ukázala zanedbávání“

Krátce

V noci mrzne
Většinu Česka dnes od-
poledne zasáhne silný
vítr, v nárazech může
mít rychlost přes 70 kilo-
metrů v hodině. V noci
na zítřek na horách na-
padne až 10 centimetrů
mokrého sněhu. Vyplý-
vá to z výstrahy meteoro-
logů. Dnes se začne od
severozápadu ochlazo-
vat, v noci mohou teplo-
ty klesat k nule.

Zboží z Číny
bude opět dražší
Drobné zboží, které si
Češi objednávají z čín-
ských i dalších e-shopů
mimo EU, v příštím roce
zřejmě zdraží. Počítá
s tím novela zákona, kte-
rou dnes projedná vláda.
Norma reaguje na nové
předpisy EU týkající se
přeshraničního elektro-
nického obchodu. Kro-
mě dalších miliard eur
to má narovnat podnika-
telské prostředí. ČTK

inzerce
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Módě se věnuje už čtrnáct let,
vybudovala úspěšnou značku,
šije pro celebrity a otevřela si
vlastní studio Harddecore na
Senovážném náměstí v Praze.
„Musela jsem úplně zastavit
výrobu. Ten pocit svázaných
rukou byl nepříjemný,“ říká
o koronavirové krizi respekto-
vaná módní návrhářka Josefi-
na Bakošová.

Jak na vás dolehla epide-
mie koronaviru jako
na návrhářku?

Musela jsem zavřít obchod,
odpadly zakázky. Dokonce
i svatební, což mě moc mrzí.
Dvě nevěsty se rozhodly, že od-
loží svatbu dokonce o rok.
Chtěly mít plnohodnotný ob-
řad. Musela jsem úplně zasta-
vit výrobu. Ten pocit sváza-
ných rukou mi byl nepříjem-
ný. Bylo to depresivní. Na dru-
hou stranu jsem se ale věnova-
la jiným věcem, na které jsem
neměla tolik času. Vrátila
jsem se například k malování
a kreslení ilustrací. Na konci
dubna jsem ale už salon ote-
vřela. Moc jsem se těšila na
provoz a život v obchodě, na
přímý kontakt se zákaznice-
mi. Dokončuji nyní návrhy
pro letošní jarní kolekci. Mám
připravenou i vlastní novou
látku se svým vlastním potis-
kem.

Jste známá tím, jak pomá-
háte. Jak konkrétně v boji
s koronavirem?

S Ester Geislerovou podpo-
rujeme projekt Energii léka-
řům, což je občanská iniciati-
va, která podporuje lékaře
i další zdravotnický personál
dodáváním například výživ-
ných potravin. My s Ester posí-
láme do nemocnic trička
z naší kolekce Mani-
festo/EMET zabývající se vzta-
hy a knihy, které jsme vydaly,
s názvem Terapie sdílením.
Také z každého prodaného
trička a knihy putuje část pe-
něz přímo projektu Energii lé-
kařům.

Můžete nám představit
svou tvorbu?

Každá moje kolekce má ně-
jaký příběh, něco, co aktuálně
prožívám. V mojí nové kolek-
ci Symbióza si hodně hraji
s kontrasty barev červené
a šedé. Využívám také přestři-
hy. Obvykle používám i paste-
lové tóny podobných barev.
Miluji vlnu, proto navrhuji vl-
něné kabáty. Vystihují mne
slova minimalismus, černá,
šedá, bílá, nadčasovost a de-
tail. Neřídím se trendy. Věřím
ve svou intuici.

Co byste doporučila,
pokud si někdo šije sám?

To se mi líbí moc. Není asi
nic, co bychměla tendenci do-
poručovat. Je to obdivuhodné!
Já to cítím tak, že je potřeba
nedělat kompromisy a snažit
se model dokončit dle svých
původních představ. Být trpě-
livý a ne nedočkavý. Také
mám ráda, pokud lidé čistě ne-
kopírují něco, co někde viděli,
ale vloží do toho alespoň tro-
chu kreativity.

Je móda v dnešní době
důležitá?

Co je přesněmóda? Jak ji de-
finujeme? Myslím si, že je dů-
ležité mít svůj vlastní názor,
nebát se ho, stát si za ním, a to
nejen v módě, ale i ve způso-
bu života. Je jedno, comáte na
sobě, důležité je, že se v tom cí-
títe dobře a jste to vy. Nedopo-
ručuji nechat se tlačit společ-
ností a časopisy. Já tvorbu
módy vnímám jako můj umě-
lecký projev, což je pro mne
osobně velice důležité.

Co vypovídá o člověku
oblečení, které nosí?

Zda je svobodný, neřídí se
trendy, jaký má vkus a cítění,
do jaké skupiny společnosti
patří. Mě tohle hodně baví, že
se dá velmi často rozeznat na
první pohled charakter a typ
člověka. Kdykoliv jdu po ulici,
pozoruji lidi a zařazuji si je.
Na první pohled poznáte de-
signéra oproti bankéřovi. Je to
zábavné.

Jak se máme oblékat
v této specifické době?

Myslíte pandemii? Podle
toho, jak se cítíme. Mělo by
nám být dobře a hezky,
i přestože je rouška momen-
tálně naší součástí. I tak se ob-
lékejme hlavně svobodně.

Jak kombinovat roušku
s ostatním oblečením?

Je hezké si s tím pohrávat,
mít více roušek různých barev
a kombinovat je. Na druhou
stranu je rouška účelová věc,
má svoji jasnou funkci a vždy
bude vypadat prostě divně. Já
osobně nosím roušku černou
– neutrální, hodí se ke všemu.

Řekněte nám něco o svých
studiích.

Studovala jsem Střední
uměleckou školu Václava Hol-
lara, obor grafika. Myslela
jsem si, že se grafice budu vě-
novat. Miluji tento obor. Šíle-
ně mě vždy bavilo ilustrovat
knihy, včetně přebalu. Poté
jsem studovala na Katedře al-
ternativního a loutkového di-

vadla na Divadelní akademii
múzických umění v Praze,
kde jsem však pochopila, že
mne více baví oblékat herce
a řešit jejich kostýmy. Během
studií jsem otevřela designo-
vou galerii Harddecore a od
kostýmu jsem utekla k módě.

Jak jste se dostala k otevře-
ní prodejní galerie?

Zjistila jsem, že mě baví na-
vrhovat a šít oblečení na
míru, řešit charaktery postav
a střihy. Neuvěřitelně mě to
začalo bavit, a proto jsem si
přála mít vlastní prostor – ga-
lerii, kde bych mohla tvořit,
vystavovat a prodávat vlastní
kolekce oblečení. Svoji první
kolekci s názvem Česká žena
v českém lese jsem představi-
la na mezinárodní přehlídce
designu Designblok v roce
2008. V mojí galerii Harddeco-
re prezentují své autorské
kousky od šperků po porcelán
také talentovaní studenti.

Povězte nám o svých
zkušenostech s kostýmy.

Miluji divadlo i film, ale být
součástí toho je velice stresují-
cí. Spolupracovala jsem s diva-
dlem Minor, Damůza i Disk.

Pracovala jsem na kostýmech
k některým dílům seriálu
Soukromé pasti a spolu s Kate-
řinou Papežovou na kostý-
mech do nového filmu Sněží.
Tato tvorba je specifická
a vždy mě obohatí o zajímavé
zkušenosti.

Na kterých přehlídkách
a veletrzích jste již prezen-
tovala svoji práci?

Prezentuji pravidelně svoji
značku na Designbloku,
Design Supermarketu, vysta-
vovala jsem několikrát na vý-
stavách v Českých centrech
v zahraničí a moje kolekce
byla také součástí nádherné
módní show v Tel Avivu v rám-
ci White night.

Můžete popsat přípravu na
módní přehlídku?

Začíná to konceptem, téma-
tem pro kolekci. Poté následu-
je hledání materiálů, barev,
střihů. Moje kolekce vždy ně-
jakým způsobem souvisí
s mým momentálním rozpo-
ložením a stavem, s tématem,
které v danou chvíli v sobě
řeším. Mám ráda, pokud mají
moje kolekce vždy nějakou
nadstavbu, příběh navíc. U ko-

lekce Imago se mi to nejvíce
povedlo s vývojem parfému,
který byl součástí.

S kým spolupracujete?
Spolupracuji s lidmi, kteří

mě inspirují, mám je ráda a vá-
žím si jich i jejich práce. Napří-
klad tedy sMichaelemRittstei-
nem, Petrou Nesvačilovou,
Zuzanou Mašínovou, Kristi-
nouNedvědovou, Ester Geisle-
rovou. Momentálně si vzájem-
ně pomáháme realizovat své
sny s mojí skvělou asistent-
kou Annou.

Jak se vám daří získávat
zákaznice?

Nemohu konkurovat vel-
kým řetězcům a ani nechci.
Mám jiný způsob přemýšlení
a snažím se dodržovat slowfa-
shion (označení pro oděvy s dlou-
hým životním cyklem – pozn.
red.). Nemohu nikoho přesvěd-
čovat, že je lepší mít jeden
dražší kabát než pět levných.
Ale mohu říci, že zákaznice,
které ke mně chodí, tohle cítí
a chápou a mají podobný způ-
sob života jako já. Koupí si ra-
ději tričko s příběhem, čímž
podpoří návrháře, jehož pří-
běh znají. JANA BERANOVÁ

Módní návrhářka Josefina Bakošová ARCHIV J. B.

Z kolekce Symbióza

Josefina Bakošová

Kreativní ředitelka galerie
Harddecore na pražském
Senovážném náměstí se
módě věnuje od roku 2006.

● Zprvu vybudovala značku
Chi-Chi, od roku 2014 pak
navrhuje a šije modely pod
vlastním jménem. Soustředí
se na ucelené kolekce a ná-
vrhy na zakázku. Společně
s Ester Geislerovou provozu-
jí značku Ester&Josefina. Stě-
žejními prvky Josefininy tvor-
by jsou kvalitní materiály,
jednoduché střihy, variabilní
kabáty a asymetrické košile.

„Nenechte se tlačit časopisy
a společností,“ říká návrhářka
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Legenda
odešla
Ve věku 87 let v sobotu
zemřel jeden z otců zakla-
datelů rokenrolu, Little
Richard – na snímku
z roku 1986 (vlastním
jménem Richard Wayne
Penniman). Časopis Rol-
ling Stone ho považuje
za interpreta s masivním
vlivem na vývoj populár-
ní hudby. V roce 2010 jej
zařadil na osmou příčku
v žebříčku nejvýznamněj-
ších umělců všech dob.
Za svůj idol ho považova-
li James Brown, Paul Mc-
Cartney i Elvis Presley. AP

Malé pivovary by
musely výrobek
vylít a ještě
za to platit.

Nerezová cisterna se zastaví
před zářivě červenou stodo-
lou. Z budovy se vynoří muž
v kombinéze a nasazuje na
zadní část vozu hadici. To, co
vytéká, není palivo nebo kr-
mivo, jak by to mohlo vypa-
dat, ale tisíce galonů teplého
piva. Tato scéna se v posled-
ním měsíci stala ranním ri-

tuálem na farmě WhistlePig,
kde zdejší lihovar přijímá
denně zhruba 6500 galonů
(24 600 litrů) zvětralého piva.
Pro odvětví takzvaného ře-

meslného piva, tedy piva
zmalých pivovarů, jehož hod-
nota v USA činí 29,3 miliardy
USD (737,1miliardy Kč), je ko-
laps konzumace přímo v re-
stauracích pivovarů téměř ze
dne na den pohromou. Ve
skladech jsou statisíce sudů,
kterým končí doba spotřeby.
Všechno to pivo nemá kam
jít, kromě odpadu.
V Nové Anglii však díky ge-

nerálnímu řediteli Whistle-

Pig Jeffovi Kozakovi svitla pi-
vovarníkům naděje. „Před-
běžně nazýváme projekt vel-
ká záchrana piva,“ říká o plá-
nu destilovat toto pivo na lu-
xusní whisky.
Známí okolní pivovarníci

již Kozakovi produkty posla-
li, a to zdarma. Pro ně je to vý-
hodné, protože ušetří poplat-
ky za galon odpadu, které by
museli odvést za vyhození
piva. Neméně ceněný je pro-
stor v jejich zařízeních, kde
mohou být sudy nahrazeny
plechovkami a lahvemi, kte-
ré se nyní stávají hlavní polož-
kou jejich prodeje.

Kozak upozornil, že jeho
firma začala zpracovávat
pivo spíše kvůli tomu, aby po-
mohla partnerským pivova-
rům. Poté však zjistili, že ne-
spotřebovaného piva bude ob-
rovskémnožství. „Myslím, že
budememuset destilovat, do-
kud to nespotřebujeme.
Máme sudy, sklady a čas,“
říká. Bude trvat nejméně dva
roky, než někdo zjistí, jaká
whisky z prošlého piva bude.
Ředitel ale uvádí, že samotný
proces je také terapeutický –
přeměna odpadní tekutiny
na whisky nás nutí přemýšlet
o lepších zítřcích. ČTK a MET

Denkmit
Q10 denní
pleťový krém
bio goji
50 ml

8990
16,98 Kč za 10 ml

Kč

Složení s plody goji chrání
pokožku před vnějšími
vlivy. Koenzym Q10,
kyselina hyaluronová
a vitamín E dodávají
pokožce pevnost
a pružnost. Ideální
pro každodenní použití.
Doporučeno pro pleť
od 30 let věku.

www.dm.cz
Nakupujte bezpečně
24 hodin denně.

DOPŘEJTE
SVÉ PLETI
KVALITNÍ PÉČI

certifikovaná
přírodní kosmetika

Číslo dne

60
Tolik let uplynulo od zdařilé-
ho únosu nacistického váleč-
ného zločince Adolfa
Eichmanna, který byl za dru-
hé světové války odpovědný
za „konečné řešení židovské
otázky“. V Argentině, kam
uprchl, byl 11. května 1960
agenty Mosadu zadržen
a 22. května letecky dopra-
ven do Tel Avivu. V Izraeli byl
odsouzen k trestu smrti, kte-
rý byl vykonán v roce 1962
ve věznici Ramla.

Pandemii
navzdory
Tisíce vojáků v sobotu po-
chodovaly před zraky mno-
hých diváků při vojenské
přehlídce (vlevo) v bělorus-
ké metropoli Minsku na
počest 75. výročí od poráž-
ky fašismu. Prezident Ale-
xandr Lukašenko se oproti
svému ruskému protějšku
Vladimiru Putinovi rozho-
dl ignorovat výzvy k zave-
dení karanténních opatře-
ní. Oslava se konala i v Aš-
chabadu v Turkmenistánu
(snímek vpravo). 2x AP

Krátce

Četl Hobita
pro charitu
Více než 280 tisíc liber
(přes 8,5 milionu korun)
darovali lidé na charitu
při benefiční iniciativě
britského herce Andyho
Serkise. Muž, který ve fil-
mech podle příběhů J. R.
R. Tolkiena ztvárnil po-
stavu Gluma, naživo pře-
četl celý román Hobit.
Alespoň část četby sledo-
valo na internetu více
než 650 tisíc lidí.

Důležití muži
v karanténě
Další dva členové krizo-
vého týmu Bílého domu
pro boj s pandemií jsou
v karanténě. Uznávaný
epidemiolog Anthony
Fauci a šéf amerického
Střediska pro kontrolu
a prevenci nemocí Ro-
bert Redfield musí ome-
zit svůj pohyb na veřej-
nosti, neboť přišli do
kontaktu s pozitivně tes-
tovanými. V izolaci už je
i Stephen Hahn, šéf ame-
rického Úřadu pro kon-
trolu potravin a léčiv. ČTK

Pivo se mění na whisky

inzerce
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INZERCE

Slova vpisujte okolo číslice doprava,
první písmeno je vždy nad číslicí.
1. vodní živočich 2. protějšky mužů 3. opak „pode“
4. žebrák v mariáši 5. tajenka 6. opak „nahoru“
7. část krovu 8. jedovatý členovec 9. lstivost

DNES

ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

15.55 To je vražda, napsala IX
16.45 Cestománie
17.15 AZ-kvíz
17.40 Černé ovce
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.10 Místo zločinu Plzeň (5/6)

Krimiseriál (ČR, 2015)
21.10 Láska v čase korony

Není nutno. Seriál (ČR, 2020)
21.30 Reportéři ČT
22.10 Kriminalista III
23.10 Profesionálové
00.05 AZ-kvíz
00.35 Kuchařská pohotovost
01.05 Pod pokličkou
01.25 Z metropole

16.10 Televizní klub neslyšících
16.40 Peru – „tržiště“ civilizací
17.00 Charles, následník trůnu
17.55 Vražednámodř
18.45 Večerníček
18.55 Na plovárně

sMikulášem Kroupou
19.20 Kus dřeva ze stromu (17)
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém

znakovém jazyce
20.00 Alexandr Veliký (1/2)
20.50 Velké stroje zblízka II
21.40 30minut po půlnoci

Drama (USA, 2012)
00.10 Železný šéf

Drama (It., 1977)
02.05 Queer. Město mužů
02.30 Zatopené osudy (6)

15.55 Dr. House V (9)
17.00 Odpolední Televizní no-

viny, Sportovní noviny
17.30 Co na to Češi
18.25 Comeback
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Specialisté (70)
21.15 Specialisté (71)
22.10 Smrtonosná zbraň II (15)
23.00 Dr. House V (9)
23.55 Můj přítel Monk III (8, 9)
01.25 Krok za krokem (18)
01.45 Smrtonosná zbraň II (15)
02.25 Střepiny
03.05 Co na to Češi
03.45 Ordinace v růžové

zahradě 2 (695)
04.45 Novashopping

16.30 Krimi zprávy
16.50 Policie v akci
17.40 Prostřeno!
18.55 HLAVNÍ ZPRÁVY
19.55 SHOWTIME
20.05 Počasí
20.15 Modrý kód (252)

Záskok. Seriál (ČR, 2020)
21.25 Modrý kód (8)

Nové drogy. Seriál (ČR, 2017)
22.35 Ano, šéfe!
23.35 Policie v akci
00.30 Policie v akci
01.25 Walker,

Texas Ranger VI (17)
Akční seriál (USA, 1997)

02.15 Jake a Tlusťoch V (20)
03.05 Prostřeno!
04.30 Pohoda u krbu

06.00 Ranní fresh
09.00 Zpátečka
10.00 Óčko hity
10.30 Zažeň nudu s Óčkem
10.35 Óčko hity
14.00 Óčko trendy
14.30 Zažeň nudu s Óčkem
14.35 Óčko trendy
15.30 Můj Mixxxer
17.00 Óčko hity
17.30 Top 3 YouTube Chart
17.45 Óčko hity
18.00 Zažeň nudu s Óčkem
18.05 Óčko hity
19.00 Moje desítka

Top 10 klipů podle diváka Óčka
20.00 Óčko hity
21.00 CZ & SK
22.00 Óčko flirt

NOVÁ LÁSKA
V ROCE 2020!

TY POCITY
V PODBŘIŠKU…
ZAŽIJEŠ JE?

PIŠSMS
NA 904 30 55, KÓD 28AB A SVŮJ
TEXT NEBO VOLEJ NA906 70 30 35

KARTÁŘKA
TI ODPOVÍ

Váš osobní HOROSKOP!
PřekvapíVás v následujících
dnech či týdnech NOVÁZMĚNA?dnech či týdnech NOVÁZMĚNA?
Pište SMS s kódem 29AB a své
datum narození na číslo 904 30 46

Beran 21. 3. – 20. 4.
Potřebujete si odpočinout! V práci se šéf
spoléhá jen na vás a ani doma vámnikdo nedá
pokoj. Rodina si stále žádá vaši pozornost.

Váhy 23. 9. – 23. 10.
Podstoupíte razantní změny ve svém životě.
Rozhodli jste se změnit image, také měníte
kobrazu svémusvůj domov. Jste na sebehrdí!

Býk 21. 4. – 21. 5.
Pokud si hledáte nové zaměstnání, tak je tento
týden ideální. Jste totiž plni síly, ale i pozitivní
energie a váš šarm je úžasný.

Štír 24. 10. – 22. 11.
Šéf vám dal úkol, který vás moc nadchl. Na-
konec jste však zjistili, že je to nad vaše síly,
a nyní se budetemuset smířit s prohrou.

Blíženci 22. 5. – 21. 6.
Dejte si pozor na své finance. Máte poslední
dobou dost nepříjemnou vlastnost, že každé-
mu věříte. Jste nyní až příliš důvěřiví!

Střelec 23. 11. – 21. 12.
Máte úžasné nápady a obzvlášť je využijete
v pracovní sféře. Kolegové i šéf budou zírat
a rozhodně vás nemine finanční odměna.

rak 22. 6. – 22. 7.
Dopracovníchpovinností se vámnechce. Jste
velmi pohodlní a raději byste se váleli na po-
hovce doma a s dobrým vínem v ruce.

kozoroh 22. 12. – 20. 1.
Poslední doba byla pro vás opravdumoc hek-
tická amátepocit, že jstebyli neustále ve stre-
su. Nyní se vše kolem vás zklidňuje.

leV 23. 7. – 22. 8.
Místo toho, abyste v nelehké životní situaci
zkoušeli něco ušetřit, tak nesmyslně utrácíte.
Nově koupená věc vám ani neudělá radost.

Vodnář 21. 1. – 20. 2.
Máte kreativní období, které vás neskutečně
baví. Stále něco vymýšlíte a po večerechkres-
líte obrázky či vyrábíte nějaké dekorace.

Panna 23. 8. – 22. 9.
Zaměřte se na volnočasové aktivity. Pobyt
venku vám udělá jen dobře a připomenete si
nějaké aktivity, na které jste již zapomněli.

ryBy 21. 2. – 20. 3.
V práci nemáte náladu na žádné dohady a in-
triky. Proto naplno řeknete, co si myslíte, a to
bude trnem v oku některým vašim kolegům.

týdenníhoroskop 11. 5. – 17. 5. 2020

Tuto službu poskytuje: E.M.A. Europe s.r.o., P.O. Box 14, Praha 5, 110 05, technicky zajišťuje Materna,
1 sms/55 Kč vč. DPH, 1min/70 Kč vč. DPH,max. délka hovoru 17minut, www.ema.bz, www.platmobilem.cz

Luštěnka

Počasí

Sudoku

TV tipy
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Pandemie koronaviru s se-
bou přinesla mnoho změn na
finančním trhu. Snížily se
úrokové sazby na vkladech
a spořicích účtech a klesla po-
ptávka po hypotékách. Jak na
turbulentní situaci zareago-
valy banky a jak promluvila
pandemie do hypotečního
trhu, popisuje Vladimír Sta-
ňura, hlavní poradce České
bankovní asociace.

Jak poslední dva měsíce
zamávaly s finančním
trhem?

Výraz „zamávaly“ není při-
měřený, protože české banky
byly a jsou podle mnoha uka-
zatelů na krizi i takovéhoto
rozsahu dobře připraveny.
Mají vysokou likviditu, vyso-
kou kapitálovou přiměře-
nost, velmi malý podíl úvěrů
po splatnosti a řadu dalšího.
Tato krize ale samozřejmě
má a bude mít negativní do-
pad do obchodů, výnosů i zis-
ků bank. Ty si ovšem díky zis-
kům v minulosti vytvořily
pro takové případy dostateč-
né rezervy, aby mohly dál
bez omezení financovat po-
třeby lidí i podniků.

Kde se změny nejvíce
dotknou lidí? Co nejvíce
podraží?
Lidí se dotklo snížení úro-

kových sazeb na vkladech
a spořicích účtech. Banky tak
reagovaly na výrazné snížení
sazeb Českou národní ban-
kou. Ta tak postupovala ve
snaze podpořit úvěry a tím
i celou ekonomiku. Zdražení
ale žádné neočekáváme.

Mámomentální situace
i nějaké pozitivní dopady?
Banky i jejich klienti si ově-

řili, že spolu mohou komuni-
kovat a pracovat takzvaně na
dálku. Už skoro dva měsíce si
většina klientů odpustila ná-
vštěvu pobočky a vyřizuje své
bankovní záležitosti přes po-
čítač, mobil, call centrum.
Tento trend bude pokračo-
vat. Obě strany si na tuto situ-
aci „díky“ koronaviru zvykly.

Jak na turbulentní situaci
zareagovaly banky?
Banky po výslovném sou-

hlasu premiéra udržely v cho-
du všechny svoje významné
pobočky při dodržení všech
„koronavirových“ opatření.

Také probíhá v masovémmě-
řítku, to jsou statisíce, od-
klad splátek pro domácnosti,
OSVČ i podniky. Banky samo-
zřejmě pocítily tento odklad
na svých peněžních tocích.
Ale protože mají přebytek
likvidity, zvládají a zvládnou
odklady splátek technicky
i z hlediska likvidity. Banky
také vypomáhají s distribucí
vládních podpor pro podniky
a na začátku pandemie byla
výrazně posílena práce s ban-
komaty.

Jak hodnotíte krok vlády,
kterým schválila odklad
splácení úvěrů a hypoték?
Krok vlády hodnotíme

kladně. Odklad splátek byl
a je v zájmu obou stran. Jak
dlužníků, tak bank. Banky
mají zájem na tom, aby jejich
klienti byli schopni svoje zá-
vazky splácet včas. Nemají zá-
jem na jejich potížích, insol-
vencích, exekucích. A jak už
bylo řečeno, banky samy při-
šly s nabídkou odkladu splá-
tek. Takto bylo odloženo
230 tisíc úvěrů. 17. dubna
2020 byl přijat zákon o odkla-
du splátek a od té doby bylo

bankami vyřízeno dalších
80 tisíc žádostí. V drtivé větši-
na byly tyto žádosti vyřízeny
kladně.

Promluvila pandemie i do
hypotečního trhu?
Výrazně klesla poptávka

po hypotékách. Odhady se po-
hybují kolem 50 procent.
Řada klientů se při propadu
hypoték soustředila na rekon-
strukce a modernizace a vy-
užívala přitom úvěrů ze sta-
vebního spoření.

Je teď vhodné brát si hypo-
téku?
Myslíme si, že ano. Vychází-

me ze dvou úvah. Jednak

ceny bydlení nijak výrazně
neklesnou. A za druhé, pro-
stor pro větší snižování cen
hypotečních úvěrů je velmi
omezený.

Dá se odhadovat, co bude
dál?
Lze očekávat, že po propa-

du v dubnu a v květnu se zá-
jem zase začne vracet. Zájem
Čechů o vlastní bydlení je ne-
utuchající a krize na tom nic
nezměnila. Česká národní
banka navíc změkčila pod-
mínky pro získání hypoték
ve snaze oživit hypoteční trh.
Toto opatření je pozitivním
signálem trhu.

Jak se na trhu promítne
případné zrušení daně
z nabytí nemovitosti?
Výrazně. V tuto chvíli hod-

ně zájemců o nákup nemovi-
tosti vyčkává, jak dopadne
snaha vlády o zrušení daně
z nabytí nemovitosti. Jakmile
bude tento záměr vlády
schválen, bude to také zna-
menat silný impulz pro po-
ptávku po nemovitostech na
bydlení i po hypotečních úvě-
rech. MAREK HÝŘ

Vladimír Staňura ČBA

„Banky byly na krizi připraveny“

Komerční banka se velmi rychle rozhodla
reagovat na epidemii covid-19. Proč?
Ondřej Šuchman: Je toprojev společenské i osobní zodpo-
vědnosti. Rozhodnutí umožnit klientům, kteří se dostanou
do potíží se svými příjmy, odklad splátek hypoték i spotře-
bitelských úvěrů bylo naprosto přirozené, rychlé a jedno-
myslné. Aktuálně zvažujeme i další možnosti, jak pomoci
našim klientům snadněji překonat období nejistoty.

Vraťme se nyní k vaší zajímavé nabídce,
kterou je Hypotéka 2v1.V čem je její výhoda?
Ondřej Šuchman: Jak už název napovídá, jedná se o dva
produkty v jednom - kombinaci hypotéky a úvěru na vy-
bavení. Tedy na věci, na které standardní hypotéka nedo-
sáhne, například kuchyňskou linku, spotřebiče, jídelní stůl
nebo i jiné vybavení domácnosti. Nabízíme tak klientům
možnost, jak zároveň financovat stavbu nebo nákup ne-
movitosti a zároveň její vybavení. Výsledkem je značná
úspora ve splátkách.

Jak jste na to přišli a jakou částku mohou
zájemci čerpat?
Ondřej Šuchman: Tento produkt jsme měli v nabídce již
dříve, kdy jsme zaznamenali, že klienti, kteří si u nás vza-
li hypoteční úvěr, následně ještě žádali o spotřebitelský
úvěr. Došlo nám, že si špatně spočítali své finanční mož-
nosti a hypotéka je natolik vyčerpala, že jim nezbyly pení-
ze právě na vybavení domácnosti. Hypotéka 2v1 je pro ně
nyní ideálním řešením.

Nově jsme zdvojnásobili částku, kterou můžeme
klientům nabídnout. Nyní tak mohou touto ces-
tou získat na vybavení domácnosti až 800 tisíc Kč,
maximálně však 30% z částky účelového hypo-
tečního úvěru.

Pojďme nyní k další novince Komerční banky,
kterou je realitní portál Cincink.
Čím se odlišujete od konkurence?
Kateřina Stehlíková: To poznáte na první pohled, když náš
portálwww.cincink.cz navštívíte. Zamožnost využívat náš
portál klienti nic neplatí. Inzerce i hledání nabídek je u nás
zcela zdarma, pro všechny. Jde nám o pohodlí a bezpeč-
nost celé realitní transakce, a proto prověřujeme všechny
spolupracující partnery i inzeráty. Další odlišností je široký
rozsah služeb, které jsou buď zdarma, nebo jsme vyjednali
na trhu výjimečné ceny, které jinde nenajdete. To se týká
třeba právních služeb nebo odhadu nemovitostí. Ale umí-
me i řadu věcí, které nikdo jiný nenabízí. Unikátní je to, že
kromě soukromé inzerce máme i nabídku realitních kan-
celáří a dokonce i některých developerů.

Můžete uvést nějaký konkrétní příklad, jak
Cincink pomáhá klientům?
Kateřina Stehlíková: Nejsme jen pasivní portál. Pomáháme
aktivně každému klientovi hledat nejvýhodnější nemo-
vitost. Máme službu „Poptávky“, kdy sbíráme od klientů
požadavky na to, co hledají, a potom jim jsme schopni
prohledávat nejenom nemovitosti na našem portálu, ale

napříč soukromou inzercí v rámci celého internetu. Pokud
si klient z této nabídky vybere, pomůžeme mu vše dotáh-
nout do úspěšného konce, ať se jedná o nákup či prodej.

Pokud se nepletu, Cincink je start-up
Komerční banky. Nabízíte v rámci realitního
portálu i vyřízení hypotečního úvěru?
Kateřina Stehlíková: V rámci portálu mají zájemci k dispo-
zici i hypoteční kalkulačku smožností úvěr orientačně spo-
čítat. Tato základní nabídka hypotéky jim potom pomáhá
při jednáních s majiteli, kteří prodávají nemovitost. Určitě
je dobré mít financování rozjednané předem, nebo ales-
poň vědět, na jakou částku hypotéky a za jakých podmí-
nek lze dosáhnout. Pomůže to nejenomv jednání smajite-
li, ale následně i ve zrychlení celého procesu. S hypotékou
dokážeme pomoci i OSVČ, pro které její získání bývá často
velkým problémem.

Zajímavé novinky v hypoteční nabídce Komerční banky
Komerční banka (KB) byla jednou z prvních bank, které nabídly svým klientům v sou-
vislosti s epidemií koronaviru odklad splátek hypotečních i spotřebitelských úvěrů až
na dobu tří měsíců. To ale není jediná dobrá zpráva z této banky. Zaujaly nás další dvě
novinky KB, které pořízení vysněného domu či bytu všem zájemcům výrazně přibližují.
O podrobnosti jsme požádali Ondřeje Šuchmana, produktového manažera Komerční
banky, a Kateřinu Stehlíkovou, CEO realitního portálu Cincink.

Více informací o hypotékách Komerční banky
získáte na kterékoli pobočce KB. Můžete také
zavolat na bezplatnou infolinku 800 521 521 nebo
navštívit www.kb.cz/hypoteka.
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Na dva týdny do karantény
Týden před obnovením soutěží v Německu mají druholi-
gové Drážďany další dva fotbalisty nakažené koronavi-
rem a celému týmu byla nařízena dvoutýdenní karanté-
na. V Dynamu působí také česká dvojice Ondřej Petrák
a Josef Hušbauer (na snímku), ani jeden z nich ale mezi
nemocnými není. MAFRA

Charitativní virtuální derby
včera jasně ovládli fotbalisté
Sparty a v turnaji ve videohře
FIFA 20 porazili Slavii 6:2. Na
pomoc v boji s koronaviro-
vou pandemií se vybralo
takřka 1,3 milionu korun,
částku dostanou zdravotní
sestry.
Virtuální derby pražských

rivalů nabídlo osm zápasů.
Sparta byla stoprocentní
v soubojích hráčů z A-týmu,

když Adam Karabec porazil
Petara Musu 2:1 a Adam Hlo-
žek zvítězil nad Lukášem Pro-
vodem3:0. Letenští se radova-
li i v duelech fanoušků
z showbyznysu. David Novot-
ný deklasoval Vojtěcha Kotka
6:1, další herec Jakub Štáfek
zdolal zpěváka Bena Cristo-
vaa 1:0. Sparťané ovládli také
obě měření sil mezi profesio-
nálními e-sportovými hráči.
Oba body Slavie v derby zajis-

tily bývalé opory. Tomáš Jab-
lonský porazil Jiřího Kladrub-
ského 3:1 a Alex Král vyhrál
nad Jurajem Kuckou 3:0.
Pražským klubům se nepo-

dařilo virtuálně překonat ná-
vštěvnický rekord přes pade-
sát tisíc diváků z derby v roce
1965 na Strahově. Fanoušci
dohromady zakoupili 6301
vstupenek, z toho 3225 do
sektoru Sparty a 3076 do sek-
toru Slavie. ČTK

Galavečer smíšených bojo-
vých umění organizace UFC
ukončil ve Spojených státech
amerických nucenou pauzu
ve sportovním dění.
V Jacksonvillu na Floridě se
uskutečnilo jedenáct duelů
před prázdným hledištěm
haly pro 15 tisíc lidí, diváci
mohli souboje sledovat pou-
ze v televizi. Galavečer seměl
původně odehrát 18. dubna
v New Yorku. ČTK

Zítra se bude
rozhodovat
o fotbalové lize.

Sportovní život v Česku se
ode dneška znovu o něco při-
bližuje k normálu. Může se
začít trénovat na venkovních
i vnitřních sportovištích za
účasti až stovky osob, což
umožní všechny běžné tré-
ninky včetně plnohodnotné
přípravy fotbalových klubů.
Povolené budou také sportov-
ní akce do stovky lidí bez pří-
tomnosti diváků. Ty ale bu-
dou začínat postupně, proto-
že sportovní svazy a další po-
řadatelé na základě dřívěj-
ších plánů uvolňování vlád-
ních omezení počítali s poz-
dějším termínem.
Například první fotbalová

liga by měla začít po 25. květ-
nu, pokud si to na zítřejším li-

govém grémiu odsouhlasí
kluby. Ode dneška se ale
týmy mohou naplno připra-
vovat. V menších skupinách
a bez vzájemných kontaktů
mohou profesionální fotbalis-
té trénovat od 20. dubna, od
tohoto týdne už nebudoumít
žádná omezení.
A omezení padnou také

pro tréninky amatérů včetně
dětí a mládeže, kteří se nyní
mohli připravovat jen venku
a v maximálně desetičlen-
ných skupinách. Pro všechny
se vedle posiloven a fitness
center otevřou i tělocvičny,
sportovní haly a další vnitřní
sportoviště. Sportovci nebu-
dou muset nosit roušku, pro
všechny ostatní včetně trené-
rů zůstává ochrana úst a nosu
povinná. Povoleny jsou nově
i kontaktní sporty jako judo.
Na sportovištích zůstává

uzavřené zázemí, jako jsou
šatny a sprchy. Přístupnémo-
hou být jen toalety. ČTK

Číslo dne

39
Až v 39 letech se legendární
hokejový útočník Jaromír
Jágr dočkal prvního a také
jediného reprezentačního
hattricku. Povedlo se mu to
ve 121. utkání za národní
tým. Přesně před devíti lety
ve čtvrtfinále mistrovství svě-
ta v Bratislavě skolil třemi
góly Američany a výrazně po-
mohl k výhře 4:0.

Krátce

Slavný turnaj
má šanci
Pořadatelé French Open
by mohli uspořádat odlo-
žený antukový grandsla-
mový turnaj bez přítom-
nosti diváků. Zatímco
dříve francouzská minis-
tryně sportu takovou
variantu vylučovala,
nyní šéf národního teni-
sového svazu Bernard
Giudicelli připustil, že
je to možné.

Házenkářky
bez titulu
Exekutiva českého svazu
házené kvůli pandemii
nového typu koronaviru
zrušila národní play-off
ženské nejvyšší soutěže.
Titul za tuto sezonu ne-
bude udělen.

Evropský start
NHL se ruší
Příští sezona NHL neod-
startuje pražským zápa-
semmezi hokejisty Bos-
tonu a Nashvillu. Vedení
soutěže kvůli pandemii
koronaviru letošní zápa-
sy v Evropě odložilo. ČTK

Derby. Sparta vyhrála Bojovníci. Hala
bez diváků

Trénovat
už mohou
i judisté


